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تولید

سودهای سرشار از واردات کود، سد راه تولیدکننده ها

تولیدکننده های داخلی ضمن تایید نقش بی کیفیت بودن سموم و کودهای داخل 
در بی اعتمادی کشاورزان به محصولات داخلی می گویند توان تولید با کیفیت 

بالا را داریم اما بازار کشش محصولات با قیمت بالاتر را ندارد.
به گزارش اقتصادسرآمد، بخش کشاورزی کشور ســال ها است با مشکلات 
خاص خود مواجه است از جمله اینکه دولتها نتوانسته اند این بخش را مجهز به 
تجهیزات روز دنیا سازند و به این ترتیب از یکسو ضایعات به طور چشمگیری 
بالا است و از سوی دیگر میزان بهره برداری و عملکرد نیز پایین است. از دیگر 
مشکلات مطرح در حوزه کشاورزی سنتی بودن کشاورزی است در حالی که 
در دیگر کشورهای توسعه یافته کشــاورزی به صورت قابل توجه ای صنعتی 
مدیریت می شود. از ســوی دیگر بهره برداران این بخش با یک مشکل قدیمی 
به نام کود و ســموم نه چندان با کیفیت مواجه هستند که این امر نه تنها تخریب 
اراضی کشــاورزی را رقم می زند بلکه در بحث تولید نیز انتظارات کشاورزان 

را برآورده نمی کند.
بنابر گزارش سایت بازار، به گفته کارشناســان یکی از نگرانی های کشاورزان 
کشور بحث ناتوانی در مبارزه با آفات و بیماری ها و همچنین به دست نیاوردن 
سود مورد نظر از آنچه تولید می کنند است که همین امر موجب شده بهره برداران 
بخش کشــاورزی چندان راغب به استفاده از کود و ســموم داخلی نباشند. به 
عبارت دیگر کشاورزان نگاه خوبی به محصولات ایرانی ندارند و کماکان در پی 

کود و سموم خارجی هستند.
بدبینی کشاورزان به کود و سموم داخلی ناشی از پایین بودن کیفیت ها است

محمد صحرایی که خود از فعــالان بخش کودهای ماکرو و میکرو اســت در 
خصوص دلایلی که موجب می شود کشاورزان استفاده از محصولات خارجی را 
به تولیدات داخلی ترجیح بدهند به بازار می گوید: تا پیش از این این گفته صحیح 
بود و کشاورزان تمایل به محصولات داخلی نداشتند اما الان چون وارد کردن 
این محصولات مشکل شده اســت و محصولات به راحتی در دسترس نیست 
کشاورزان به تدریج به سمت تولیدات داخلی متمایل شده اند. البته کشاورزان 
به سختی تولیدات داخلی را قبول می کنند به طوری که می بینیم کشاورز حاضر 
است به دنبال یک کود وارداتی پنجاه فروشگاه را برود اما کودهای در دسترس 
داخلی را مصرف نکند. با این وجود به تدریج به سمت کودهای داخلی آمده اند.

این فعال بخش کودهای کشاورزی در پاســخ به این سوال که این اتفاق از چه 
چیزی نشات می گیرد، می گوید: این بدبینی به محصولات قطعا به دلیل کیفیت 
نامناسب کودهای داخلی اســت چون تولیدات داخلی به شدت کیفیت پایینی 

دارند.
او همچنین در پاسخ به این سوال که پایین بودن تولیدات داخل نشات گرفته از 
چه عواملی است نیز می گوید: مساله اینجا اســت که ما تولیدکننده ها از لحاظ 
قیمت حسی رقابتی نمی توانیم داشته باشیم؛ یعنی تولید کننده برای اینکه بتواند 
محصولی با قیمت مناسب در اختیار کشاورز قرار بدهد لاجرم از کیفیت کار می 
زند. به عنوان مثال مجموعه ما کودی داریم که به قیمت ۴۲۰ هزار تومان به دست 
کشاورز می رســد در حالی که از نظر کیفی می توانیم این محصول را به جایی 
برســانیم که نرخ آن به کیلویی ۴ میلیون تومان هم برسد اما گنجایش و ظرفیت 
در ایران نیست که بخواهیم بسته یک کیلویی را به قیمت ۴میلیون تومان در بازار 
کشور عرضه کنیم.اگر کشــاورزان نگاه بدی به محصولات ایرانی دارند و این 
ذهنیت جا افتاده که کود و سموم وارداتی بهتر از داخلی ها است به دلیل سودهای 
سرشاری است که وارد کننده ها از واردات برده اند.با این وجود دلایل بدبینی 
کشــاورزان به محصولات داخلی به همین موارد ختم نمی شود و کارشناسان 
معتقدند جمیعی از دلایل باعث شده کشاورزان به دنبال کود و سموم خارجی 
باشند و تمایلی به محصولات داخل نداشته باشند. به طوری که کیوان نصیریان 
از تولید کننده های این حوزه معتقد است: در ایران تولید کننده های خوبی داریم 
و اگر نگاه بدی به محصولات ایرانی است و این ذهینت جا افتاده برای مصرف 

کننده ها به دلیل سودهای سرشاری است که واردکننده ها از واردات برده اند.
 مافیای وارد کننده های کود و سموم دست 
و پای تولیدکننده های داخلی را بسته است

او به بازار می گوید: به نظر بنده به خاطر یکسری لابی های تشکل های وارداتی 
اســت که اجازه نمی هد محصولات ایرانی در بازار مطرح شــود. در حالی که 
به عنوان مثال خود شرکتی هســتیم که الان محصولی را تولید می کنیم که هر 
ســال ۲۰-۳۰ میلیون دلار ارز برای تامین این محصول از بازارهای خارجی از 
کشور خارج می شود؛ یعنی اگر از ما پشتیبانی شود می توانیم جزو تولیدکننده 
هایی باشیم که حتی در منطقه خاورمیانه و حتی کشورهایی مثل ترکیه و حوزه 
خلیج فارس جنس صادر کنیم.نصیریان افزود: بنابراین به نظر بنده این نگاه بد 
کشاورزان به ســموم و کودهای داخلی نشات گرفته از مافیایی است که توسط 
وارد کننده ها دست و پای ما تولید کننده ها را بسته است. من اعتقاد داریم که ما 
می توانیم در زمینه تولیدات داخلی می توانیم به شــرکتهای ایرانی اعتماد کنیم 
که تولیدات با کیفیت تولید می کنند.عدم نظارت دستگاه های نظارتی بر بازار 
موجب شده محصولات داخلی به نام تولیدات اســپانیا، هند، انگلیس و دیگر 
کشورها مطرح در حوزه ســموم و کودهای کشاورزی در بازار فروخته شودبر 
اساس این گزارش استفاده از کود و سموم خارجی وارداتی طی سالیان سال و 
نتیجه گرفتن از آن موجب شده که کشــاورزان به فکر تغییر دادن نگرش خود 
نسبت به این محصولات نباشــند و غالبا در پی محصولاتی باشند که سریعتر 
جواب را از آن بگیرند. در این راستا معصومه موسوی از دیگر فعالان محصولات 
شیمیایی کشور رغبت کشاورزان به محصولات وارداتی را نشات گرفته فرهنگ 
جا افتاده در بین جامعه کشاورزان از گذشــته های دور می داند.او به بازار می 
گوید: همانطور که می دانید این فرهنگ هســت که محصول خاجی بهتر است 
به دلیل بسیاری از اتفاقات که می افتد از جمله عدم نظارت صحیح بر تولیدات 
داخلی و اینکه آنچه در داخل تولید می شود از سوی دستگاه های ذیربط رصد 
نمی شود.این فعال بخش سموم و کودهای کشاورزی معتقد است: به دلیل نبودن 
نظارت بر تولیدات داخل بســیاری از محصولاتی که به اسم ساخت انگلیس، 
اسپانیا، هند و دیگر کشــورهای مطرح در این حوزه در بازار ایران فروخته می 

شود عملا در ایران تولید می شود.
قیمت تمام شده محصولات داخلی بالا است و از نظر قیمتی نمی توان با 

کالای نهایی وارداتی رقابت کرد
او می گوید: به عنوان مثال ما در مجموعه خود تولید کننده کود برای شــرکت 
های همکار هستیم و بخشــی را به صورت فله ای تولید می کنیم و بخشی هم 
به صورت بسته بندی ارسال می کنند. به این معنا که در برخی موارد ما فقط در 
بسته بندی هایی که روی آن نوشته شده محصول تولید داخل است محصولات 
تولیدی خود را برای دیگر همکاران پر می کنیم. اما مساله اینجا است که برخی 
شرکتها هســتند که این تعهد را ندارند و محصول ایرانی را در بسته بندی های 
خارجی عرضه می کنند. این امر موجب می شود محصول ایرانی به نام خارجی 
به راحتی در بازار توزیع شود.موسوی همچنین می گوید: مساله دیگر این است 
که گمرکی هایی که روی یک کالای واردتــی می خورد به خود کالای تولیدی 
شده در ایران وارد نیست و تحمیل نمی شــود. در حالی که منِ تولیدکننده باید 
اسید فســفریک خوراکی را جدا از چین خریداری کنم، اسید بوریک را جدا از 
ترکیه، کلات را از آلمان و غیره. اینها باید در کارخانه و بر اساس یک پروسه تولید 
که به اصطلاح پرتی هم دارد تولید شود. در نتیجه قیمت تمام شده ما بالا است در 
حالی که از خارج محصول نهایی شده می آید و معاف از مالیات ها و غیره است. 
این امر هم باعث می شود رقابت با محصولات خارجی برای ما سخت تر باشد 

و کشاورزان هم متمایل به محصولات خارجی باشند.

 دستورالعمل کنترل کمیت برای مقابله 
با کم فروشی تدوین شود

رییس سازمان ملی استاندارد ایران بر تدوین دستورالعمل 
و شیوه نامه کنترل کمیت و مقابله با کم فروشی تاکید کرد 
و گفت: ترک فعل مدیران قبلی موجب انباشت تکالیف 
بر زمین مانده شده است.به گزارش اقتصادسرآمد، مهدی 
اسلام پناه در سومین جلسه طرح پایش و نظارت بر کمیت 
فرآورده ها که مدیران کل استاندارد استان های کشور به 
صورت مجازی شرکت داشتند بر تدوین دستورالعمل و 
شیوه نامه کنترل کمیت و مقابله با کم فروشی تاکید کرد.
وی گفت: مسوولان استانی بدون هیچ عذر و بهانه ای باید 
در اجرای این طرح در استان مبادرت ورزند و گزارش 
دقیقی از عملکرد هفتگی استان خود را در راستای این 
طرح ارائه کنند.رییس سازمان ملی استاندارد ایران، بحث 
مقابله با کم فروشــی را جزو وظایف و از اولویت های 
برنامه این سازمان دانســت و از اینکه ترک فعل مدیران 
قبلی باعث انباشــت تکالیف بر زمین مانده شــده ابراز 
تاسف کرد.وی تصریح کرد: اگر گفتمان ما گفتمان حق 
الناس است، باید برای ادای حقوق مردم سراز پا نشناسیم.
اسلام پناه تاکید کرد: با تلاش شبانه روزی و کار جهادی 
موضوع کم فروشی را در سراسر کشور پایش کرده و این 
اقدام را در راس برنامه های خود قــرار دهید تا آمار کم 

فروشی به حداقل کاهش یابد.

 اجرای پایلوت ملی طرح های فناورانه
 و دانش بنیان در سنگ آهن مرکزی

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان در دیدار 
با مدیرعامل شرکت ســنگ آهن مرکزی ایران و هیات 
همراه، خواستار عقد قرارداد و تفاهم نامه های متعدد در 
حوزه طرح های فناورانه شد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
دهقانی فیروزآبادی با مدیرعامل شــرکت ســنگ آهن 
مرکزی ایــران و هیــأت همــراه روز گذشــته دیدار 
و گفت وگو کــرد.در ابتدای این دیدار کــه در فضایی 
صمیمانه برگزار شد، علی یقطین، ریاست هیأت مدیره 
شرکت سنگ آهن مرکزی ایران گزارش مفصلی درباره 
فعالیت های انجام شــده در حوزه نوآوری و دانش بنیان 
در شرکت ارائه داد و ورود به حوزه نوآوری و فناوری 
دانش بنیــان را از راهبردهــای اصلــی مدیریت جدید 
شرکت برشــمرد.در ادامه این دیدار، مجتبی حمیدیان، 
مدیرعامل شــرکت ســنگ آهن مرکزی ایران، استفاده 
از ظرفیت های قانونــی در موضوع هایی مانند معافیت 
مالیاتی، ســرمایه گذاری، تســهیلات و جذب نخبگان 
را یادآور شــد و بر اســتفاده از توانمندی دانشگاه ها، 
پژوهشگاه ها، پارک های علم و فناوری و ظرفیت نخبگان 
اســتانی و ملی به عنوان یک رویکــرد مهم برای تحقق 
توسعه، پیشرفت و سرمایه گذاری در شرکت سنگ آهن 
مرکزی ایران تاکید کرد.معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان دولت ســیزدهم که میزبان این جلسه بود، از 
حضور تیم مدیریتی آشنا به زیست بوم نوآوری و فناوری 
در شرکت سنگ آهن مرکزی ایران ابراز خرسندی کرد 
و افزود: اســتفاده از ظرفیت های قانونی از جمله قانون 
جهش تولید دانش بنیانو مواردی کــه در قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۱ مرتبط با حوزه دانش بنیان مصوب شــده 
اســت می تواند ظرفیت های خوبی برای شرکت سنگ 
آهن مرکزی ایران با هدف بهره مندی از ظرفیت نخبگانی 
و دانش بومی کشور باشــد و برای شرکت سنگ آهن 
مرکزی ایران اعتبار ویژه ای در نظر گرفته شود.دهقانی 
فیروزآبادی با اشاره به ایجاد ستاد توسعه اقتصاد معدن 
در کشور گفت: عقد قرارداد و تفاهم نامه های متعدد در 
حوزه طرح های فناورانه بین شرکت سنگ آهن مرکزی 
ایران و شرکت های دانش بنیان باید به عنوان یک پایلوت 

ملی در نظر گرفته شود.

فروش سالانه 20 میلیارد نخ سیگار قاچاق 
در کشور

رئیس انجمن دخانیات گفت: برآورد می شــود سالانه 
۱۵ تا ۲۰ میلیارد سیگار قاچاق و ۱۰۰ هزار تن تنباکوی 
قاچاق در کشور توزیع شود.به گزارش اقتصادسرآمد، 
محمدرضا تاجدار در نشست خبری، گفت: در 9 ماهه 
امسال ۵۲ میلیارد و ۲۳۵ میلیون نخ سیگار تولید شد که 
در مقایسه با میزان تولید در سال گذشته که ۴۵ میلیارد و 
۵88 میلیون نخ بود رشــد ۱۵ درصدی را نشان می دهد.
رئیس انجمن دخانیات افزود: در 9 ماهه امسال تنباکوی 
معســل ســه میلیون و ۱۰۱ هزار و ۵6۲ کیلوگرم تولید 
داشتیم که در مقایسه با پارسال که سه میلیون و ۴9۴ هزار 
و ۲۲۳ کیلوگرم بوده افت ۱۱ درصدی را نشان می دهد.
وی ادامه داد: رشد تولید ســیگار ناشی از عدم افزایش 
مالیات در ســال جاری بود و هر آنچه قرار بود از طریق 
افزایش قیمت رخ دهد مجموعه تولید با افزایش تولید 
آن را جبران کرد. اما در حوزه تنباکو آمار نشان می دهد 
افزایش نرخ مالیات موجب کاهش تولید شــده است.
تاجدار افزود: برآورد مصرف تنباکو در کشور ۱۲ هزار 
تن است که تا پایان سال تنها ۵ هزار تن تولید خواهد شد 
بنابراین 7 هزار تن به صورت قاچاق و تقلبی در کشور 
مصرف می شود.وی اضافه کرد: مصرف سیگار در کشور 
سالانه 8۰ میلیارد نخ اســت که در حال حاضر 8۰ تا 8۵ 
درصد بازار به صورت قانونی تأمین می شــود و ۱۵ تا 
۲۰ درصد به صورت قاچاق و از مبادی غیررسمی وارد 
می شود بنابراین سالانه تقریباً ۱۵ تا ۲۰ میلیارد نخ سیگار 

به صورت قاچاق در کشور توزیع می شود.

شعار سال

اضافه شدن ۱۹۴0 هکتار به سطح اراضی در اختیار شهرک ها و نواحی صنعتی
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از اضافه شدن ۱9۴۰ هکتار به سطح اراضی در اختیار شهرک ها و نواحی صنعتی کشور طی ۱۰ ماه سال جاری خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
علی رسولیان در نشست بررسی پیشرفت برنامه های شاخص اراضی در اختیار و شهرک ها و نواحی صنعتی مصوب که با حضور مدیران عامل شرکت شهرک های صنعتی استان ها 
به صورت ارتباط تصویری برخط برگزار شد، گفت: افزایش سطح اراضی در اختیار در شهرک ها و نواحی صنعتی تقاضا محور و اولویت دار به صورت ویژه در دستور کار قرار 
دارد و با جدیت دنبال می شود.وی افزود: امسال نیز با همکاری دستگاه های متولی، برای افزایش سطح اراضی در اختیار برای کمک به حل بخشی از مشکلات کمبود زمین مورد 
نیاز در شهرک ها و نواحی صنعتی هدف، برنامه ریزی های لازم را انجام داده و به نتایج مثمر ثمری رسیده ایم.رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران اضافه کرد: با پیگیری های به عمل آمده و اقدامات انجام شده در ۱۰ ماه سال جاری، در مجموع ۱9۴۰ هکتار به وسعت اراضی در اختیار شهرک ها و نواحی صنعتی 

کشور اضافه شده است.رسولیان ادامه داد: همچنین در ۱۰ ماهه امسال، مطالعات امکان سنجی ایجاد و توسعه ۱8 شهرک و ناحیه صنعتی نیز انجام شده است.

گوناگون

گــروه اقتصاددریــا  – عبدالناصر 
درخشــان، نماینــده ایرانشــهر در 
مجلس یازدهم در گفت وگو با اقتصاد 
ســرآمد گفت: چه در این حدود ۴۴ سالی که از 
انقلاب می گذرد و چه پیش از آن، ایران نتواسته 
از ظرفیت های دریا به خوبی بهــره ببرد که این 
موضوع می تواند دلایل مختلفی داشــته باشد؛ از 
جمله اینکه کانون های اصلــی تصمیم گیری در 
کشور در مرکز حضور دارند و چون از دریا دور 
بودند از این ظرفیت بزرگ غافل شدند. از این رو، 
بیشتر افرادی که در سواحل دریا حضور داشتند به 
این پتانسیل ارزشمند رسیده بودند و چون خیلی 
تصمیم گیر و یا تصمیم ساز نبودند نتوانستند این 
ظرفیت را با خروجی ها مثبت توام کنند و نهایتاً از 

آن، در حد محدود، امرار معاش می کردند.
وی افزود: در حال حاضر، موضوعات و مناسبات 
اقتصادی، تغییرات جدی نســبت به گذشته پیدا 
کردند. اکنون کشورهای پیشرفته و در حال توسعه 
که از ظرفیت دریا برخوردارند، بیشــترین انتفاع 
را در اقتصاد، از دریا می برند. اقتصاد دریا بســیار 
گسترده است؛ ترانزیت، شــیلات، گردشگری 
دریایی و... تنها بخشی از ظرفیت خدادادی است.

عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان 
تصریح کرد: اکثر شــهرهای بزرگ، تاثیرگذار، 
پرجمعیت دنیا در لبه دریا قرار دارند، اما از ظرفیت 
دریای مکُران و دریای عمان آن طور که شایسته 
اســت، بهره نبردیم. یکی از محل های درآمد از 
دریا، گردشگری دریایی اســت که متاسفانه در 
ایران برای این منظــور، تحرک خاصی صورت 
نگرفته اســت. از طرفی، برای درآمد از ظرفیت 
دریا، باید قبل از هر موضوعــی، مهارت آموزی 
کنیم. باید افرادی را در ایــن رابطه تربیت کرد تا 
کاملًا با نقشه راه و برنامه ریزی آتی کشور و اینکه 
می خواهیم در چه زمانی به چه نقطه ای برســیم، 

آشنا شوند.
درخشان اظهار داشت: هرچند وضعیت اقلیمی 
در شمال کشــور بهتر از جنوب کشور است، اما 
مدیــران در بهره گیری از دریای خــزر، تنها در 

گردشگری داخلی که به واسطه تمرکز جمعیت 
بوده، تا حدی موفق ظاهر شــدند. اکنون منطقه 
چابهار از تمامی تحریم های بین المللی مســتثنی 
شده اســت. پس ما می توانســتیم از این ظرفیت 
استفاده کنیم، اما آیا این اتفاق افتاده است؟ اینکه به 
فکر نیستیم یا دنبال مهارت آموزی نرفتیم یا اساساً 
به اقتصاد دریا اهمیت ندادیم، باعث شده نتوانیم از 
این نعمت خداوند به نفع کشور و معیشت مردم، 

درآمدزایی کنیم.
نماینده ایرانشهر گفت: با حرف و شعار نمی توانیم 
از ظرفیت های دریایی کشور، ارزآوری کنیم. دریا 
می تواند گره گشای بسیاری از مشکلات اقتصادی 
کشور باشد، اگر به آن ویژه نگاه کنیم، اما متعدداً 
و مکرراً می بینیم که حرف آن زده می شود، اما در 
میدان عمل، خیلی خبری از برنامه ریزی و اجرای 
کار با خروجی نیستیم. دریای چابهار که وصل به 
اقیانوس است و ایران را متصل می کند به آسیای 
میانه، اروپا و... از آن استفاده نشده است. اگر قرار 
باشــد از دریای چابهار اســتفاده کنیم باید مسیر 
چابهار به ایرانشهر و زاهدان و مرکز کشور، دارای 

اتوبان چند بانده باشد، آیا این امکان فراهم شده 
است؟ آیا ریل کشی شده است؟ حتی بررسی کنید 
تا ببینید ما چند پرواز به فــرودگاه چابهار داریم. 
برخی روزها به چابهار یک پرواز اســت. با این 
وضعیت می توان حتی به حضور گردشگر در این 
مناطق امیدوار بود؟ آن هم در این فصل که بهترین 

شرایط آب و هوایی در آن جا حاکم است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یادآور شد: 
آیا ایران در این دهه ها در حوزه ساخت کشتی و 
لنج های خاص، حرف برای گفتن داشته است؟ ما 
حتی نمی توانیم ادعا کنیم که در رده کشــورهای 
متوسط در این بخش هســتیم. برای پشتیبانی از 
صنعت دریایی کشور، قرار بود دولت چندین سال 
پیش، بودجه ای را به آن اختصاص دهد، اما الان 
شاهد این هستم که دبیرخانه ستاد صنایع دریایی 
کشور، حتی حقوق هشت ماه کارمندانش را هم 
به درستی پرداخت نکرده اســت. این وضعیت 
فاجعه است، آن هم برای کشوری که می خواهد 

از اقتصاد دریا یی اش بهره ببرد.
وی تصریح کرد: وقتی می گوییم صنعت دریایی، 

یعنی بناست در این تشکیلات، کارهای بزرگ و 
متنوعی انجام شــود که مثلًا ساخت لنج، یکی از 
کارهای آن است. هر صنعتی که بتواند از دریا امرار 
معاش کند و حوزه معیشتی مردم را بهبود دهد را 
می توان صنعت دریایی نامید که باز هم باید بگویم 

از آن غافل بودیم.
درخشان اظهار داشت: من تا امروز، آن اراده لازم 
از سوی مســئولان مربوطه در خصوص احیای 
اقتصاد دریا را نمی بینم، چون اگر وجود داشت، 
دبیرخانه ستاد صنایع دریایی کشور باید تقویت 
می شد. در آن تشکیلات، رییس جمهور و برخی 
وزرا حضور دارند، اما بروید ببینید در سال چند 
جلسه برایش تشکیل می شود. باید افراد کارشناس 
و کاربلد در حوزه دریا را شناسایی و دعوت به کار 
کنیم تا روالی غیر از روال های گذشته در دستور 
کار قرار بگیرد.اگر اقتصاد دریا در ایران پیگیری 
شــود معضل بیکاری حل می شود به گونه ای که 

باید نیروی کار از جاهای دیگر جذب کرد.
نماینده ایرانشــهر در ادامه بیان کرد: اگر اقتصاد 
دریا در ایــران تا حدی بهتر از گذشــته، پیگیری 
شود، نه تنها معضل بیکاری در مناطق دریایی حل 
می شود که حتی باید نیروی کار از جاهای دیگر 
هم، روانه آن مناطق کرد. مملکت ما سال هاست 
که درگیر تحریم های ســخت بین المللی است. 
از طرفی مرتب می گویند بایــد تحریم ها را دور 
زد، اولین موضوعی که به ذهن من می رســد این 
است که از ظرفیت های موجود کشور که درآمد 
از آن ها، خیلی پیچیدگی ندارد، بهره ببریم. اقتصاد 
دریا در این پیچ تاریخی ایران، می تواند یک منبع 
خوب ارزآوری باشد. استفاده از ظرفیت نخبگانی 
یعنی خودکفایی که بخشی از این شعارهای زیبا 
در اقتصاد دریا به عنوان یکی از انفال های موجود 

در کشور، مستتر است.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: امید است مدیران 
دولتی تا بیشتر از این دیر نشــده است، ظرفیت 
دریا را دریابند تا به امید خدا، هم اقتصاد کشــور 
بالنده تر شود و هم، معیشت مردم روندی بهتر از 

قبل را دنبال کند.

نماینده سیستان و بلوچستان در گفت وگو با»اقتصاد سرآمد« می گوید:

بهره گیری  از ظرفیت  اقتصا د  دریا بیکاری  استان های  ساحلی   را   رفع  می  کند

برگزیده ها

 »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین«

فعالان حــوزه اقتصاد دیجیتال بر مترقــی بودن قانون 
جهش تولید دانش بنیان تاکید کردند و خواستار توجه به 
پیش بینی مشوق هایی برای سرمایه گذاری در این حوزه 
شدند.به گزارش اقتصادسرآمد، نشست فراکسیون اقتصاد دیجیتال 
با حضور مجتبی رضاخواه رئیس فراکسیون اقتصاد دیجیتال، سید 
نظام الدین موسوی ســخنگوی هیات رئیسه مجلس، سید محسن 
دهنوی عضو هیات رئیسه مجلس و قلی ها معاون اجرایی مجلس، 
و جمعی از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال برگزار شــد و برخی از 
موانع پیش روی اقتصاد دیجیتال موردبررسی قرار گرفت.مجتبی 
رضاخواه در این نشست گفت: این جلسه با هدف اخذ پیشنهادات 
فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال به ویژه بخش خصوصی برای بودجه 
سال ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توســعه و همچنین اخذ پیشنهادات این 
افراد برای پیش نویس طرح جهش رشــد اقتصاد دیجیتال است؛ 
طرحی به نام »جهش رشــد اقتصاد دیجیتال« در مجلس در حال 
تدوین است که پیش نویس آن تهیه و به فعالان این حوزه داده شده 
و بازخورها در برخی موارد گرفته شده است.نماینده مردم تهران، 
شمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
افزود: پیش فرض اولیه برای تدوین طرح این اســت که طرحی 
تدوین شود که ۱۰ یونیکورن در حوزه اقتصاد دیجیتال در کشور 
تهیه شود طبیعتا این امر خیلی با پشتوانه حاکمیتی اتفاق نمی افتد 
و بار اصلی این موضوع بر دوش بخش خصوصی است اما ممکن 
است موانعی در این مسیر وجود داشــته باشد یا به تسهیلاتی نیاز 
باشــد که می توان تامین آن را پیش بینی کرد.بیژن عباسی در این 
نشست بیان کرد: ان شــاءالله با همراهی افراد صاحب نظر در این 
حوزه بتوان بحث ها را کامل کرد و براســاس آن قانون نوشــت. 
شاید یکی از مسائلی که می توان جدی به آن پرداخت این است که 
هرچند قانون نوشته شده ای برای این کسب و کارها وجود نداشته 
اما به دلیل اینکــه محدودیت ها نیز زیاد نبــوده موانع به صورت 
رسمی وجود نداشت و رشد طبیعی را در این حوزه طی سالیان قبل 
شــاهد بودیم اما گر بتوان این روند را به گونه ی دنبال کرد که یا با 
احکام بودجه یا برنامه هفتم به فرم درستی دست یافت، انگیزه برای 
سرمایه گذاری در این حوزه بیشتر می شود.وی ادامه داد: سرمایه 
گذاری هایی که در گذشته در این حوزه انجام می شد به دلیل تعدد 
مراکز موجود و یا نقطه نظرات که بعضا خارج از چارچوب قانونی 
بیان می شد، در فضایی مبهم بود و رشد براساس آنچه باید اتفاق 
نیافتاده بنابراین اگر بتوان با همفکری هم به مبانی مشترک برسیم و 
آنها را در قالب قانون تدوین کنیم انگیزه سرمایه گذار برای سرمایه 

گذاری بیشتر می شود.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس در توضیح  
کمیسیون گفت: وزیر صمت با ورود مجدد شورای 

رقابت به قیمت گذاری خودرو موافق است.
به گزارش اقتصادسرآمد، مصطفی طاهری در توضیح نشست  
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، به حضور رضا فاطمی امین 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت و معاونان وی در این جلســه 
گفت: دستورکار نخست امروز کمیسیون بررسی طرح اصلاح 
ساماندهی خودرو و استماع گزارش وزیر درباره حوزه خودرو 
بود که اعضای کمیســیون خیلی قانع نشــدند و مقرر شد در 

روزهای آینده این جلسه مجدد تکرار شود.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس یازدهم با اشــاره به 
روش های مختلف عرضه و سردرگمی موجود و صحبت های 
متفاوتی که در این حوزه از دولت شــنیده می شود، اضافه کرد: 
پیشنهاد اصلاح قانون ساماندهی صنعت خودرو مطرح شد که 
براساس این پیشنهاد اگر در شرایط خاص خودرو در بورس کالا 
عرضه شود، ســود مازاد فروش به جیب تولیدکننده نرود و در 
زنجیره حمل و نقل عمومی هزینه شود البته رای گیری این طرح 
به جلسات آینده موکول شــد.طاهری درباره نظر وزیر صمت 
درباره ورود شــورای رقابت به فرآیند قیمت گذاری خودرو، 
تصریح کرد: نظــر وزیر این بود که قیمت گذاری به شــورای 
رقابت واگذار شود و شــورای رقابت مجدد به قیمت گذاری 

خودرو ورود کند.
وی اضافه کرد: وزیر صمــت معتقد بود کــه عرضه خودرو 
در بورس در شــرایط فعلی مناســب ترین روش است.رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس یازدهم ادامه داد: دستورکار 
دیگر امروز کمیسیون صنایع و معادن مربوط به بررسی بودجه 
صنعت و معدن در سال ۱۴۰۲ بود که نمایندگان سازمان برنامه و 
بودجه، مرکز پژوهش ها و اعضای کمیسیون به بیان نقطه نظرات 
خود در این حوزه پرداختند؛ آنچه در لایحه درج شده، مرور شد 
و برآیند آن با برخی پیشنهادات مورد توافق بود.طاهری افزود: 
دوستان درباره مواردی که در لایحه بودجه ۱۴۰۲ آمده نکاتی 
داشــتند که باید اصلاحاتی در آن ایجاد شود یکی از این موارد 
مربوط به گاز صنایع است که به زعم آنها این میزان بسیار است 
و باید کاهش یابد، موضوع دیگر حقوق ورودی ماشین آلات، 
تجهیزات، قطعات و مواد اولیه اســت کــه در لایحه بودجه ۴ 
درصد در نظر گرفته شده و فقط حقوق ورودی کالاهای اساسی 
یک درصد است اما دوستان پیشــنهاد دادند که حقوق ورودی 

موارد مذکور مانند سال ۱۴۰۱ یک درصد در نظر گرفته شود.

رئیــس اتحادیه درودگــران و مبل ســازان تهران از 
انحصار در تولید برخی از پارچــه های مصرفی در 
مبلمان خبر داد و گفت: دستگاه های نظارتی، نظارتی 
روی مساله تامین مواد اولیه ندارد، به همین دلیل قیمت مبل راحتی 
از ۱۰ به ۴۰ میلیون تومان رسیده است.به گزارش اقتصادسرآمد، 
علیرضا عباسی رئیس اتحادیه درودگران و مبل سازان تهران طی 
نشست خبری با بیان اینکه 6۰ هزار واحد صنفی و ۲ هزار واحد 
صنعتی در هنر - صنعت مبلمان کشــور فعالیــت دارند، گفت: 
صادرات ۱۰۰ میلیون دلاری درشان این صنعت نیست و معتقدیم 
قابلیت صادرات دست کم ۵۰۰ میلیون دلاری در این صنعت وجود 
دارد.او در بخش دیگری از ســخنان خود درباره تامین مواد اولیه 
مورد نیاز این صنعت گفت: در حال حاضر پارچه های مصرفی در 
صنعت مبلمان به دو بخش تار و پودی و حلقوی دسته بندی می 
شــود. در زمینه تولید پارچه های تار و پودی هیچ مشکلی وجود 
نداشــته و بیش از ۱۵۰ کارخانه تولید کننده در این بخش وجود 
دارد که تمام نیاز کشــور در آنها تولید می شــود. اما تولید پارچه 
های حلقوی به تجهیزات و تکنولوژی خاصی نیاز داشــته و تنها 
۲ الی ۳ کارخانه تولیدی در این بخش فعال هستند.رئیس اتحادیه 
درودگران و مبل سازان تهران ادامه داد: حدود دو سال پیش به بهانه 
حمایت از تولید داخل واردات این نوع پارچه ها به کشور ممنوع 
کردند. این در حالی اســت تولیدات داخلی پارچه های حلقوی 
کافی نبوده و در بهترین حالت 6۰ درصد نیــاز بازار را تامین می 
کنند.در تولید برخی از پارچه های مصرفی نوعی انحصار ایجاد 
شده و دلالی به شــدت رواج پیدا کرده است. به طوری که پارچه 
ای که در کارخانه ۱۰۰ الی ۱۳۰ هزار تومان قیمت خورده به قیمت 
بالای ۲۰۰ هزار تومان به مصرف کننده می رسداو از رشد قیمت 
این نوع پارچه به دلیل کمبود در بــازار خبر داد و گفت: هر متر از 
پارچه های حلقوی در سال گذشته به قیمت ۵۰ الی 6۰ هزار تومان 
فروخته می شد اما حالا قیمت کارخانه ای این محصولات به ۱۰۰ 
الی ۱۳۰ هزار تومان افزایش یافته اســت. البته مشکل اینجاست 
که به دلیل کمبود قیمت آنها در بــازار به متری ۲۰۰ هزار تومان و 
بیشتر رسیده است.به گفته او، متاسفانه در این بخش شاهد انحصار 
شرکت های تولید کننده بوده و دلالی به شدت رواج پیدا کرده و 
پارچه با قیمت کارخانه به دست مصرف کننده واقعی نمی رسد.

رئیس اتحادیه درودگران و مبل سازان تهران اظهار داشت: نیاز به 
نوع پارچه ها در شــرایط رکودی بازار چیزی حدود ۱۰۰ میلیون 
مترمربع تخمین زده می شود اما بر اساس آمار ثبت شده در سامانه 

بهین یاب تولیدات ما بین ۴۰ الی ۵۰ میلیون مترمربع است.

در نشست فراکسیون اقتصاد دیجیتال

مهر تائید فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال بر 
مترقی بودن قانون جهش تولید دانش بنیان 

 با موافقت وزیر صمت صورت گرفت

 بازگشت مجدد شورای رقابت
 به قیمت گذاری خودرو

رئیس اتحادیه درودگران و مبل سازان تهران

انحصار در تولید برخی از پارچه های 
مبل قیمت ها را افزایشی کرد


